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تعطیلی سینما ها به مناسبت وفات حضرت زینب)س(

بــه مــنــاســبــت فــرارســیــدن 
ــروز وفـــــات حــضــرت  ــ ــال ــ س
زیــــنــــب)س(، ســیــنــمــا هــای 
ســــــراســــــر کشـــــــــور برای 
۱۹ســـــــــاعــــــت تعـــطـــیـــــل 
ش  ر ا گز . بــــــه  ند شــــــو می 
شهرآرا، سینما های سراسر 
کشور به مناسبت سالروز 
ــب)س(  ــن وفـــات حــضــرت زی
شب  جمعه   ۲ ۲ عت ز سا ا

۱۷ روز شنبه  ۶بهمن تعطیل می شوند. این تعطیلی تا ساعت
۷بهمن ادامــه دارد و پس از ایــن ساعت، برنامه سینما ها به 
وضعیت عادی بازمی گردد. سینما ها درحالی از ساعت۲۲ جمعه 
تعطیل می شوند که تخمین زده می شود روز های چهارشنبه، 
که مصادف با میلاد امام علی)ع(  پنجشنبه و جمعه این هفته 
است، استقبال بسیارخوبی از فیلم ها شود. علاوه بر سینماها، 
ــس از اذان مغرب  کــنــســرت هــا نــیــز پ کــمــدی و  نــمــایــش هــای 
جمعه، هیچ اجــرایــی نخواهند داشــت. مخاطبان می توانند 
در پایان ایــن هفته به تماشای فیلم هایی چــون »هــاوایــی«، 
گــانــورا«، »ضــد«، »عامه پسند«،  »هتل«، »تــوچــال«، »مسافری از 
ــدود ۸صــبــح«، »ویـــلای ساحلی«،  »بــچــه زرنــگ«، »فــســیــل«، »حـ
 »جوجه تیغی«، »گیج گاه«، »پالایشگاه« و »ورودوخــروج ممنوع« 

. بنشینند

ثریا قاسمی با »پرواز۱۷۵«، در راه جشنواره فیلم فجر

ــلـــم »پـــــــــــــــرواز۱۷۵« بــا  فـــیـ
 بـــــــازی ثــــریــــا قـــاســـمـــی و
جمشید هاشم پور، راهی 
ره  چهل ودومین جشنوا

فیلم فجر شد .
به گزارش تســـنـــیــــــم، این 
فیلــــــم سیـــنـــمــــــایــــــی به 
کارگـــردانی  نویسنــــدگی و 
محمدحســـیــــــن حقـیقت 
 و تـــهـــــــــیــــــه کــــــنـــنــــــدگی

 سعـــیـــد شــــــرفی کـــیــــــا و با سرمایه گــــــذاری مؤسسه سینمایی
»نگارفیلم تبیان« در تهران و آبادان به تولید رسیده و با اتمام 
کران در چهل ودومین جشنواره بین المللی  مراحل فنی، آماده ا
فیلم فجر شده است. در خلاصه داستان این اثر هنری آمده است: 
»پرواز۱۷۵ روایتی است جذاب و به غایت دلنشین از قصه پرغصه 
مادری که گوهر وجودش را به آب های خروشان اروند به ودیعه 
سپرده و اینک با گذشت قریب به چهل سال، ارمغانی ازسوی 
فرزندش، در بستر داستانی لبریز از اتفاق و احساس، به او رسیده 

است«.

تولید »با بابام« به پایان رسید

هم زمان با نزدیک شدن 
به ولادت حضرت علی)ع( 
ــیــد فصل  وز پــــدر، تــول و ر
اول مجموعه پویانمایی 
»بـــا بـــابـــام«، جــدیــدتــریــن 
اثــر مرکز انیمیشن ســوره، 
به کارگردانی زینب سادات 
بدری، به پایان رسید. این 
که  یی  نما یا پو عه  مجمو
رضا مافی به نگارش  امیر

درآورده است، روایت اول شخص دارد و دنیای کودکانه را از زاویه 
که در ۱۰قسمت  دید دختر به تصویر کشیده است. »با بابام« 
هفت دقیقه ای و با تکنیک کات اوت ساخته شده، آماده نمایش 

است و در آینده ای نزدیک، عرضه خواهد شد.

»ایران دوست داشتنی« با روز پدر می آید

مـــــــــــــــــــــه نــــــــــــــــــا  بـــــــــــــــر
ــران دوســت داشــتــنــی«  »ایـ
بــا هــدف ایــران شــنــاســی و 
بررسی جنبه های مختلف 
ــران، اعــم از فرهنگی و  ــ ای
هویتی، تاریخی، اجتماعی، 
ج از  اقــتــصــادی و...، خـــار
چـــارچـــوب هـــای سیاسی 
به ایــران مــی پــردازد. یکی 
از اهداف مهم این برنامه، 

اشاره به تمام سرزمین ایران است و محدود به یک منطقه خاص 
نیست. »ایران دوست داشتنی«، در هر قسمت سراغ یکی از بوم های 
ایران اسلامی می رود؛ بومی که ممکن است یک روستا، یک شهر 
یا حتی یک منطقه تاریخی باشد. انتخاب بوم ها با رعایت تنوع 
جغرافیایی و از تمام استان های کشور خواهد بود، اما معرفی بوم ها 
با لحن تقسیم بندی های کشوری نیست و متکی به هویت آن بوم 
است؛ همچنان که اولویت در هر استان، لزوما با مرکز استان نیست. 
 این برنامه روزهای چهارشنبه و جمعه، حوالی ساعت۱۹ با اجرای

پدرام کریمی و تهیه کنندگی مقداد مؤمن نژاد، از شبکه یک سیما 
پخش می شود. در ویژه برنامه ای که هم زمان با روز پدر پخش 
می شود، فلورا سام، محمد معتمدی و امیرحسین مدرس نیز 

همراهان »ایران دوست داشتنی« هستند.

نماهنگ »علی ولی ا...« تولید و منتشر شد

ــان بـــا ۱۳رجــــــب و  ــم زمــ هــ
میلاد نورانی امام علی)ع(، 
نماهنگ »علی ولــی ا...« با 
شــعــری از داوود رحیمی 
ــزارش  ــ ــه گ ــ تـــولـــیـــد شـــــد. ب
ــا، ایــــن قــطــعــه مــدح  ــبـ صـ
امــیــرمــؤمــنــان)ع( اســت که 
ــان بیان  ــوان ــوج از زبـــان ن
می شود. »علی ولــی ا...« با 
شــعــری از داوود رحیمی 

را گروه سرود »نسیم رحمت« اجرا کرده است و مهدی شیری، 
ــزارش، نماهنگ گ  کارگردانی آن را برعهده دارد. براساس ایــن 

ــیـــلاد مـــبـــارک امـــام عـــلـــی)ع(  ــان بـــا مـ ــ ــم زم ــ ــلـــی ولـــــــــی ا...« ه  »عـ
منتشر می شود.

الهام ظریفیان

 احمد سفلایی، کارشناس تولید سیما، 
گزارش 
خبری

کارشناس ارشد ادبیات نمایشی و دکتری 
پژوهش هنر است. او همچنین مدرس 
و عــضــو هیئت علمی دانــشــگــاه هــای 
مختلف و نیز نگارنده کتب و مقالات تألیفی و ترجمه ای 
پژوهشی است. سفلایی در مقام کارگردان، نویسنده، طراح 
جلوه های ویژه، مدیرتولید، کارشناس فنی، مشاور پروژه 
و مدیر نرم افزار، در تولید آثار پویانمایی بسیاری همکاری 
کنون رئیس دانشکده هنرهای  کــه هم ا ــت. او  ــرده اس ک
گی مقاله ای با  دیجیتال دانشگاه صداوسیماست، به تاز
ــاط و تأثیر  ــب مــوضــوع »تــأثــیــر تــصــویــرســازی بــصــری بــر ارت
پوسترهای رضوی: یک بررسی براساس نظریه کد فرهنگی 
در طراحی« نوشته است. وی در این مقاله، مجموعه ای 
از پوسترهای رضوی را که در سال های اخیر ارائه شده اند، 
بررسی کرده است. به همین بهانه با او گفت وگو کرده ایم.

 آقای دکتر! این نظریه کد فرهنگی که می گویید، چیست و   

در موضوعات مرتبط با امام رضا)ع(، فرهنگ رضوی و رویدادهای 

هنری امام رضایی، چه تحلیلی می توان از آن داشت؟

کد بصری در همه محصولات بصری ممکن است ایجاد 
شود. وقتی شما اثری را تولید و به صورت تصویری ارائه 
می کنید، درواقع دارید یک داستان برای مخاطبتان 
تعریف می کنید. در جهان ارتباطی در اصطلاح به آن 
»استوری تلینگ« گفته می شود. یعنی من موضوعی 
را در یک شیوه و مجال بیان می کنم که این شیوه 
در فضای معمول بصری، تصویر است. وقتی با نگاه 
ویکرد استوری تلینگ به تصویر نگاه می کنیم،  و ر
می گوییم آیا این تصویر می تواند روایت مدنظر ما را 
تعریف کند یا نه. سال هاست با موضوع رضوی، پوستر 
تولید می شود و جشنواره پوستر رضوی تقریبا ۱۰سال 
که برگزار می شود. اجــرای یک اتفاق  متوالی است 
هنری به صورت ۱۰سال متوالی، خودش یک بضاعت 

است و در خیلی جاها به برندینگ 
ــتــی پــیــدا  ــبــدیــل مـــی شـــود و هــوی ت
می کند. به نوعی هربار آن را می بینید، 
می توانید هویتش را تشخیص دهید؛ 
مثل اتفاقی که در سینمای هالیوود یا 
پوسترهای مربوط به جشنواره های 
خ می دهد و شما  هنری معروف دنیا ر
بدون اینکه اطلاعات مربوط به آن 
را بخوانید، پیام و هویتش را درک 
می کنید و با خودتان می گویید این 
متعلق بــه جــشــنــواره ونــیــز اســت یا 

هیروشیما یا هرجای دیگری.

این اتفاق چــه زمانی در محصولات   

بصری رخ می دهد؟

ــت را در تــمــام  ــوی ــی مـــن آن ه ــت وق
گر هویتی  کــارم دیــده باشم. ا قسمت های مختلف 
وجود نداشته باشد، محصول بصری هربار به یک 
مسیر می رود؛ بسته به اینکه دبیر جشنواره امسال 
کیست، با چه کسانی کار می کند و چه سلیقه ای دارد. 
نتیجه این می شود که من هیچ هویتی از هنر رضوی 
نمی بینم، حتی رویدادی که برای پوستر رضوی برگزار 
می شود، هویت سازی برای من انجام نمی دهد که 
من از این هویت ساخته شده در جاهای دیگر هم 
بتوانم استفاده کنم. امروز نوعی پویانمایی به نام 
انیمه وجود دارد که مختص کشور ژاپن است. حتی 
گر داستان و کل  گر یک ژاپنی آن را نسازد و حتی ا ا
رویداد غیرژاپنی باشد، همه می فهمند که از فرهنگ 
و تفکر ژاپن بیرون آمده است. ما حتی در رویدادهای 
بزرگی مانند »فجر«، »رضوی« و »رشد« این هویت سازی 
را نداریم تا وقتی افراد عوض می شوند، هویتی باشد 
که نفر بعدی، از همان تبعیت کند و دوباره خودش 
شروع به ساخت یک داستان جدید نکند که باعث 
به هم ریختگی ذهــنــی مــخــاطــب شـــود. مــا بــه ایــن 
هویت سازی نیاز داریــم و این موضوعی نیست که 

به صورت فرمایشی رقم بخورد.

شــما راه حلی که بتواند ما را به این نتیجه برساند، هم   

پیشنهاد می دهید؟

ح کرده ام که برای انتقال پیام  من این مطلب را مطر

در یک محصول بصری مانند پوستر، باید سه وجه 
مختلف را درک کنید. در فضای گرافیک و تولید بصری، 
ما در دو ساحت تکنیک و محتوا متوقف مانده ایم، 
ح  درحــالــی کــه امـــروزه فقط همین دو ساحت مطر
نیستند و در کنارت تکنیک و محتوا، استراتژی)راهبرد( 
نیز وجود دارد. راهبرد همان است که مدیر فرهنگی 
تبیین می کند و دراختیار نویسنده یا هنرمند می گذارد 
و هنرمند به تبعیت از این راهبرد، محصولی را تولید 
می کند؛ چون محتوا معمولا ثابت است؛ برای مثال در 
 مورد پوستر رضوی، جشنواره ای برگزار می شود و محتوا 

مشخص است. 
وقتی محتوا تغییر می کند که اولویت ها و محورهای 
کــنــد و مــعــمــولا اتــفــاق  جــشــنــواره تغییر 
نـــادری اســـت. ممکن اســت مــحــورهــای 
جدیدی برایش تعریف کنیم ولی معمولا 
اهداف را حفظ می کنیم. این کدگذاری در 
جهان دارد صورت می گیرد. وقتی هربار 
ما داستان جدیدی را تعریف می کنیم، 
کــه نگاه  کلی مان  کــه بــه مخاطب  کــدی 
تخصصی ندارد، می دهیم، این است که 
همه چیز عوض شده اســت، درحالی که 

واقعا این گونه نیست.

می توانید مثالی بزنید؟  

گر تکنیک  مثال ساده اش، این است که ما ا
کنیم، با چینش  کلمه محسوب  و فرم را 
این کلمات کنار هم، جمله می سازیم. این 
جمله همان پیامی است که می خواهیم 
بگوییم. اما نکته بعدی این است که این جملاتی که 
از طریق بصری بیان می شود، باید به مجموعه ای 
داستان برسند. این داستان همان »استوری تلینگ« 

است.

در خیلی از این محصولات ایده داستانی وجود دارد، به   

نظر شما مشکل کجاست که مخاطب با آن داستان ها  ارتباط 

برقرار نمی کند؟

خ نمی دهد، این است  دلیل اینکه این اتفاق درست ر
که ما در تعریف داستانمان مسیر را غلط رفته ایم؛ 
یعنی هربار داریم یک قصه تعریف می کنیم و هربار با 
یک شیوه قصه می گوییم. این باعث می شود بیننده، 
هیچ وقت هویتی را که داریم از آن حرف می زنیم، نبیند؛ 
کله ای پیدا نمی کند  چون این هویت اصلا شکل و شا
که مخاطب آن را درک کند.  همه حرف من این است 
که ما باید استوری تلینگ یا تعیین راهبرد و استراتژی 
را در فضای تصویر به کار ببریم. این راه حلی است که 
باعث می شود هویت ساخته شود. ممکن است این 
هویت خلق الساعه وجود نداشته باشد ولی بی تردید 

در درازمدت ایجاد  خواهد شد.

چه سازوکار مشخصی برای تحقق این ایده باید وجود   

داشته باشد؟

سازوکار خشک و ثابتی وجود ندارد که من بگویم از آن 

استفاده کنید. من به مدیران فرهنگی می گویم باید 
راهکار و راهبردی را در تولید تصویر دخیل کنید. معمولا 
استراتژیست تولید تصویر، یک گرافیست نیست، بلکه 
یک مدیر هنری یا یک مدیر فرهنگی است؛ مثلا ما المان 
آهو را در هیچ کدام از پوسترهای رضوی نمی بینیم؛ 
چون آهو از عنوان معنایی فرهنگی خود به معنای 
عینی، ترفیع پیدا نکرده است، بنابراین من به عنوان 
کسی که کار پوستر می کنم، به تجربیات عینی خود در 
حرم رضوی قناعت می کنم. تجربیات عینی من محدود 
می شود به خوشنویسی هایی که می بینم، کبوتر، گنبد، 
مناره و مانند این ها. درحالی که وقتی ما از امام رئوف)ع( 
گی خاص حضور ایشان در ایران حرف می زنیم،  و ویژ
هیچ نشانه ای را مطرح نمی کنیم. از همان المان هایی 
استفاده می کنیم که مثلا در نجف اشرف یا در کربلای 
گر آن ها هم بخواهند  معلی هم استفاده می شود. ا
پوستر بزنند، از گنبد، حرم و خط ثلث استفاده می کنند. 
گی منحصربه فردی که حضور حضرت رضا)ع( را در  آن ویژ
ایران نشان بدهد، عملا وجود ندارد؛ چون ما هیچ وقت 
برای آن فرهنگی نساخته ایم. ما دخیل بستن و دیگر 
موضوعاتی را که مربوط به فرهنگ خودمان می شود، 
هیچ وقت به گرافیستمان توضیح نداده ایم، هیچ وقت 
او را درگیر این موضوع نکرده ایم، بنابراین در نهایت 
کد فرهنگی به گرافیست منتقل نمی شود و گرافیست 
یا درگیر عینیات خودش می شود یا از آثار قبلی تقلید 

می کند.

درواقع می گویید اتفاق مربوط به هنرهای بصری به ویژه   

در حوزه پوستر و بخش استراتژی که باید کدهای فرهنگی را 

به هنرمند منتقل کند، از یاد رفته است و آنچه تاکنون تولید 

شده، بیشتر متکی بر قوه خلاقه و کوشش هنری خود هنرمند 

بوده است؟

بله؛ دقیقا و من فکر می کنم این غفلت، خلاقیت را هم 
محدود می کند. وقتی هنرمند به موضوع کلی اشراف 
نداشته بــاشــد، امــکــان بیان بصری جدید نیز پیدا 
نمی کند؛ چون می ترسد نکته ای که دارد می گوید، 
ــراد باعث  درواقـــع نکته نباشد، گــاف بــاشــد. ایــن ایـ
کند از المان ها و اتفاقات  گرافیست سعی  می شود 
جواب پس داده ای که خیلی خطرساز، چالش برانگیز 
و حاشیه ساز نیستند، استفاده کند که طبیعتا خلاقیت 

را از بین می برد.

فکر می کنید به همین دلیل باشــد کــه از کارکردهای   

اجتماعی پوســترهای رضوی، غفلت شــده است و درمیان 

مردم، آن تأثیر لازم را ندارد؟

قطعا همین طور است. ما به معماری، آیینه کاری و 
مانند آن توجه کرده ایم، ولی به زائر توجه نکرده ایم. 
ــردم، شما حتی  کـ کــه مــن بــررســی  در پوسترهایی 
یک جا حضور زائر را نمی بینید. کبوتر را می بینید، 
ولــی زائــر و مشهد را نمی بینید. دلیلش ایــن است 
کرده  گرافیست به اجتماع نگاه نکرده و سعی  که 

 از چیزهایی که قبلا استفاده شده است، مجددا 
استفاده کند.

و به نظرتان اگــر از این بخش به موضــوع ورود کنیم،   

بهتر می توانیــم مفاهیم رضوی را از طریــق تولیدات بصری 

ترویج کنیم؟

پیشـنهاد من همین اسـت. من در بررسـی ام به دلیل 
محدودیت هایـی کـه وجـود داشـت و جدیـد بـودن 
ا  ع ر یـن موضـو ، امـکان سـنجش بومـی ا ع موضـو
نداشـتم کـه مخاطب ایرانـی چقـدر بـا ایـن پوسـترها 
ارتبـاط برقـرار کرده اسـت. پوسـتر در مرحلـه اول، قـرار 
کنـد، امـا  گرافیسـت ها را بـه خـودش جـذب  اسـت 
در مرحلـه بعـد وظیفـه دیگـری هـم دارد. آن وظیفـه 
ایـن اسـت کـه بـه مـردم عـادی در مـورد یـک اتفـاق و 
رویـداد هنـری اطلاع رسـانی کنـد. به صـورت تصادفـی 
از چنـد نفـر بپرسـید چیـزی دربـاره یـک رویـداد هنـری 
کار را در  گرافیـک رضـوی می داننـد. ایـن  بـه نـام 
هنرسـتان های هنری و دانشـگاه های هنر هم انجام 
گاهی می کنند،  دهید. باز تعداد آدم هایی که اظهار آ
خیلی اندک اسـت. خـب، این همـه فعالیـت هنـری و 
ج از  بصـری در مجموعـه آسـتان قدس رضوی و خـار
آن درمورد امام رضا)ع( انجام می شود، چرا مردم با آن 
بیگانه اند و آن را حس نمی کنند؟ به دلیل اینکه مردم 
گر من از جایی عبور کنم  آن را جست وجو نمی کنند. ا
که پوسـتری درباره این موضوع در آنجا نصب باشـد، 
آن پوستر را نمی بینم؛ چون دغدغه ام نیست و چون 
براسـاس دغدغه های من طراحی نشـده اسـت. این 
گـر مدنظـر قـرار گیـرد، بـر تمـام  نکتـه مهمـی اسـت کـه ا
شـئون اطلاع رسـانی و طراحی هـای بصـری، تأثیرگـذار 
 خواهـد بـود و اسـتقبال بیشـتر مـردم را بـه دنبـال

 خواهد داشـت.

 در فضای مجــازی می بینیم که »اســتوری تلینگ«   

به صورت تجاری به کار می رود و خیلی هوشــمندانه از آن 

استفاده می شــود، ولی چرا برنامه ریزان فرهنگی درباره آن 

کاهلی می کنند؟ آیا این غفلت، ناشــی از ناآگاهی است؟ 

چطور می توان این دغدغه را به وجود آورد؟

کل دنیا به ایــن موضوع در رسانه های جدید  در 
کد فرهنگی و نقش  توجه شده اســت. عمر فرضیه 
آن در طراحی، به ۱۰سال هم نمی رسد و ما باید روی 
رسانه های جدید سرمایه گذاری کنیم، منتها فرهنگ 
که امــروز  و سرمایه گذاری فرهنگی، چیزی نیست 
انجام دهید و فردا پاسخش را ببینید. همان طور که 
خ نمی دهد، ساخت  تخریب یک فرهنگ به سرعت ر
خ نمی دهد.  و بازسازی یک فرهنگ هم به سرعت ر
شاید آن ها کارشان را در این فضا شروع کرده باشند 
 و من به عنوان آدمی که از بیرون نگاه می کند، مطلع

 نباشم. 
گر تا الان از  اما به هرجهت این بضاعتی است که ا
کنند؛ یعنی  آن استفاده نکرده اند، باید استفاده 
کارگروه هایی باید تشکیل شوند که اعضای آن صرفا 
آدم هــای هنری نباشند، بلکه آدم هایی باشند که 
کارگروه ها،  فرهنگ و جامعه را بشناسند و از ایــن 
محصول بصری بیرون بیاید، نه اینکه یک هنرمند 

به تنهایی تمام وظایف را به عهده بگیرد.

گفت وگو با دکتر احمد سفلایی، رئیس دانشکده هنرهای دیجیتال دانشگاه صدا وسینما، درباره پوسترهای رضوی

؛ حلقه مفقوده پوستر رضوی زائر

۴شنبه
 1۴0۲ بهمــن   ۴
1۲ رجــب  1۴۴۵
شـــــماره ۴1۴۲

 
چارسوق 

هنر

نمایش »بک تو بلک«، اثر سجاد افشــاریان،  با استقبال مخاطبان شهرمان روبه رو شده است

 صحنه تئاتر مشهد 
در تسخیر یک هنرمند تهرانی

رومینا مالوف

 نمایش »بک تو بلک« به نویسندگی، 
طراحی و کارگردانی سجاد افشاریان، درنگ

کن تهران، این  هنرمند شیرازی سا
روزها در مشهد روی صحنه می رود. 
اجرای »بک تو بلک« به تهیه کنندگی مجتبی فرزانه، 
از ۲۷دی۱۴۰۲ آغـــاز شده و برای چهار شب و در دو 
سانس در فرهنگ سرای آریو مصلی نژاد مشهد روی 
صحنه رفته است، اما استقبال زیاد مخاطبان باعث 
شد اجرای این نمایش برای یک هفته تمدید شود، 
این درحالی است که این نمایش از اواخر مرداد در 

تالار اصلی مجموعه تئاتر شهر تهران به روی صحنه 
رفته بود. سجاد افشاریان که اسفند سال گذشته برای 
کران مردمی تئاتر »هرکسی روز می میرد یا شب« به  ا
مشهد آمده بود، اعلام کرد که به دنبال دریافت مجوز 
برای اجــرای نمایش »بک تو بلک« در ســال۱۴۰۲ در 
مشهد است. »بک تو بلک« یکی از تئاترهای پرمخاطب 
ایران در سال های اخیر است که سجاد افشاریان 
 بــه عــنــوان بــازیــگــر روی صــحــنــه و نــیــکــو بــســتــانــی و
 مهدی زندیه به عنوان بازیگران پشت صحنه در آن 
ــن اثـــر پــرمــخــاطــب ، دربـــــاره یک  ــ ــد.ای ــ ــور دارن ــض ح
زندانی است که به دلایلی نامعلوم در حبس انفرادی 
به سر می برد و در زندان از طریق تلفن با یک معلم 

ــود. نــمــایــش  ــی شــ ــنـــا شـــــده، عـــاشـــق او مــ آواز آشـ
تـــک نـــفـــره)مـــونـــودرام( بــه دلــیــل مــحــدودیــت هــای 
فــراوانــش، یکی از شکل های دشــوار نمایش است؛ 
دشوار از آن رو که بازیگر مقابل ندارد و از این رو بار 
تمام نمایش بر روی دوش یک بازیگر می افتد که باید 
گر را با خود  با وجود همه این محدودیت ها، تماشا
همراه کند. در این نوع نمایش، کوچک ترین لغزش 
می تواند همه جذابیت های نمایش را از بین ببرد و 
به ورطه خاطره گویی، گله مندی، شعارزدگی، کسالت 
و... بیفتد. اما سجاد افشاریان با بازی خوب خود، 
به خوبی توانست از پس این ژانر بربیاید. او یک تنه 
و فقط با یک چهارپایه در صحنه حضور داشت و موفق 

شد صحنه را به تسخیر خود درآورد.
بسیاری از مخاطبانی که برای تماشای این نمایش 
آمده اند، اجرای »بک تو بلک« سجاد افشاریان را یک 
اتفاق مهم برای تئاتر مشهد می دانند. آن ها بر این 
باورند که حضور چهره های مشهور سینما و تئاتر در 
شهر هایی غیر از تهران، اتفاق مهم و خوبی است. 
درمقابل برخی هم این نظر را قبول ندارند و می گویند 
حضور این چهره ها، کمکی به تئاتر شهر نمی کند و 
فقط درآمدی را برای آن چهره خاص فراهم می کند، 
با همه این ها، حس رضایت از نمایش »بک تو بلک« 
گران این  سجاد افشاریان در چهره تک تک تماشا

نمایش، هنگام ترک سالن معلوم بود.

عمر فرضیه کد فرهنگی 
و نقش آن در طراحی، به 
10سال هم نمی رسد و ما 

باید روی رسانه های جدید 
سرمایه گذاری کنیم، منتها 
فرهنگ و سرمایه گذاری 

فرهنگی، چیزی نیست که 
امروز انجام دهید و فردا 

پاسخش را ببینید 


